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KOMENTÁŘ 
Zahraniční obchod se zhoršil  
a podstatně prohloubil deficit 
Český statistický úřad v pátek zveřejnil údaje o červencovém 
zahraničním obchodu. Deficit zahraničního obchodu se zvýšil z 
červnových 3,16 mld. Kč (po revizi) na vysokých 11,89 mld. Kč.  

Zvýšení deficitu se sice očekávalo díky 
běžným sezonním faktorům a vyšší korunové 
ceně ropy, ale realita daleko předčila odhady, 
které počítaly s deficitem jen ve výši 
8,4 mld. Kč. Přesto je celkový vývoj 
od začátku roku příznivější, než v roce 
loňském. Zatímco v loňském červenci 
činil kumulovaný schodek od počátku 
roku 31,8 mld. Kč, letos je to jen 29,9 
mld. Kč. 

Červencový schodek zahra-
ničního obchodu patří tradičně k jed-
něm z nejvyšších v celém roce. Zahra-
niční obchod je totiž negativně ovliv-
něn tím, že v tomto měsíci dávají 
mnozí exportéři ve svých podnicích hromadné 
dovolené, což se odrazí v exportech. Ty bývají v 
tomto měsíci výrazně nižší. 

Za vysokým schodkem stojí především 
obchod s osobními automobily, kde došlo k vý-
raznému poklesu vývozu a zároveň k růstu 
dovozu. To potvrzuje 
trend z předchozích 
měsíců, kdy domácí 
výrobci čelili problé-
mům na zahraničních 
trzích, zatímco dovozci 
automobilů využívali 
toho, že se Češi při kou-
pi automobilů poohlížejí 
po zahraničních znač-
kách. Opět se projevil 
růst dovozu léčiv. Tento 
trend z posledních měsí-
ců by měl vést k zamyšlení, zda není třeba upra-
vit financování zdravotnictví. 

Naopak pozitivně na bilanci zahraniční-
ho obchodu působil rychlý růst vývozu výpo-
četní techniky, který stále těží z nízké srovnáva-
cí základny. Stejně jako v minulých měsících se 
i v červenci dařilo vývozu dílů a příslušenství 
motorových vozidel. Zahraniční výrobci totiž 
využívají levných komponentů z České republi-

ky, čímž čelí slabé poptávce. 
Z geografického pohledu došlo k nejvý-

raznějšímu zhoršení bilance obchodu s Ruskem, 
kde se schodek prohloubil o 1,4 mld. 
Kč. Za tímto vývojem podle nás stojí 
zejména zvyšující se korunová cena 
ropy. K významnému prohloubení 
deficitu došlo i v obchodě s Japon-
skem a Čínou. Zde se projevuje jak 
dovoz elektroniky, tak i automobilů v 
případě Japonska. 
Ačkoli by se mohlo zdát, že je český 
zahraniční obchod ve špatném stavu a 
že nám hrozí hluboká vnější nerovno-
váha, není to pravda. Červencová 

statistika byla oproti předešlým měsícům výji-
mečná. Za posledních 12 měsíců v porovnání s 
předešlými 12 měsíci se vývoz zvýšil o 4,2 %, 
zatímco dovoz jen o 3,2 %.  

Kumulovaný schodek za posledních 12 
měsíců tak činí jen 69,4 mld. Kč, což je o 9,7 

mld. Kč méně než před 
rokem. Schodek v zahra-
ničním obchodě bude 
letos pro růst ekonomiky 
menší brzdou než v 
minulosti. 
Za celý rok 2003 podle 
nás deficit mírně překro-
čí 60 mld. Kč a v porov-
nání s rokem 2002 bude 
výrazně nižší. Za tímto 
zlepšením bude stát 
jednak nízká korunová 

cena ropy ve druhém čtvrtletí, jednak slabá 
koruna vůči euru, která bude povzbuzovat ex-
port po zbytek roku. Českým exportérům se tak 
letošní zpomalení ekonomiky Evropské unie 
podaří dobře zvládnout. 

V l a d i m í r  P i k o r a ,  V o l k s b a n k  C Z  

Komentář byl převzat z „Aktuálních 
komentářů“ Volksbank CZ  
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Posila externí  
komunikace GECB 
Novou manažerkou externí 
komunikace GE Capital Bank je 
od 1. června Petra Kopecká. 
Do GECB přišla po tříletém pů-
sobení ve společnosti Aliatel, 
kde pracovala jako manažerka 
PR a tisková mluvčí. Vystudo-
vala pedagogickou školu a několik let pobývala 
ve Velké Británii. V průběhu své sedmileté praxe 
v oboru získávala také zkušenosti v PR agentuře 
GCI, kde působila jako account manažerka a v 
Holandské a Belgické informační kanceláři jako 
pracovník pro styk s veřejností a médii. 
Nový předseda a člen 
dozorčí rady ČMHB 
Dozorčí rada Českomoravské hypoteční banky 
na svém zasedání v předminulém týdnu přijala 
rezignaci Carla Rosseye a sou-
časně zvolila svým předsedou 
Philippa Moreelse, člena před-
stavenstva a vrchního ředitele 
ČSOB. Novým členem dozorčí 
rady se také stal Martin Buchar, 
ředitel distribuce ČSOB.  
Philippe Moreels (*1959) je 
absolventem Solvey Business 
School na Svobodné univerzitě v Bruselu. Začal 
pracovat jako analytik a později jako vnitřní 
auditor v Unilever Group. Poté působil v růz-
ných řídích funkcích ve Standard Chartered 
Bank a Westdeutsche Landesbank. Od roku 1993 
do příchodu do ČSOB pracoval v Tatrabance na 
Slovensku nejprve jako operační ředitel a od 
roku 1998 byl členem jejího představenstva. Od 
března 2002 je členem představenstva a vrchním 
ředitelem ČSOB. P. Moreels vykonává rovněž 
funkci předsedy dozorčí rady ČSOB stavebná 
sporiteľňa na Slovensku. 
Ing. Martin Buchar (*1970) po absolvování 
studia na Vysoké škole chemicko-technologické 
studoval dva roky management na Univerzitě v 
Oxfordu. V průběhu studia ve Velké Británii 
pracoval pro J. P. Morgan. Po návratu do Prahy 
působil u A. T. Kearney a poté v Citibank v ob-
lasti plánování a korporátní klientely. Následně 
se vrátil na seniorskou pozici do A. T. Kearney. 
Od července 2003 je ředitelem distribuce ČSOB.  

( B A ,  P E ,  R E D )  
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EKONOMIKA 
Tuzemské směnárny doplácejí na euro  

Malým směnárnám klesl meziročně obrat až o 15 %. Podle směnárníků je důvodem zavedení 
jednotné evropské měny, vysoká konkurence a rozvoj platebních karet (každým rokem platí kartou v 
zahraničí asi o 30 % víc lidí než o rok dřív). Vliv má i pokles turistiky. Největší rána na směnárny však 
dopadne po zavedení eura na český trh. "Lidé si dříve měnili peníze, když odjížděli do ciziny, a pak když 
se z ní vraceli. Nyní si zbylá eura ponechají, protože jimi mohou platit ve více zemích," uvedl Viktor 
Soos ze společnosti Exchange Office.  

Nový systém krachům bank nezamezí 
Integrace dohledu nad českým finančním trhem nebude stoprocentně účinným lékem proti kra-

chům bank či makléřských firem - hlavním cílem bude ušetřit a zefektivnit systém, shodují se jak guver-
nér ČNB Zdeněk Tůma, tak i předseda Komise pro cenné papíry František Jakub. "Bankovní dohled není 
schopen odstranit všechna rizika spojená s bankovním podnikáním, jakými jsou úvěrová, tržní a operač-
ní rizika," tvrdí Tůma.  

Celkové náklady na ozdravění českého bankovního sektoru se odhadují asi na 720 mld. Kč, píše 
se v první verzi Koncepce jednotného státního dozoru nad finančním trhem, kterou sestavilo Minis-
terstvo financí. Odhad ztrát v penzijních fondech činí 0,4 mld. Kč, družstevní bankovnictví si podle 
ministerstva vyžádá 8 mld. Kč jen na náhradách, na odškodnění krachů makléřů bude potřeba 2 mld. Kč.  

Zmíněná čísla Tůma i Jakub odmítají. "Je neseriózní mluvit o 720 miliardách, míchají se jablka 
s hruškami. Nyní probíhá revize transformačních nákladů. Podle nejnovějších odhadů to číslo bude 
směřovat do intervalu 300 až 400 mld. Kč," uvedl Tůma. Podle něj nikdo nemůže říct, "že je to jen vinou 
bankovního dohledu". "Kdyby se česká vláda rozhodla zprivatizovat banky například v roce 1991 nebo 
1994, podobně jako Maďarsko, tak budou náklady daleko nižší," sdělil Tůma. Jakub zase upozorňuje, že 
náklady na odškodnění za krachy obchodníků s cennými papíry budou v rozmezí 1,1 až 1,5 mld. Kč. 

( H N ,  R E D ,  Č T K )  

Prohlášení konkurzu může vést k ozdravení firmy 
 

„Konkurz na Chemapol Group byl průlomem v ekonomice státu i 
v konkurzech obecně. Tato společnost měla v době svého pádu křížové finan-
cování, složitou strukturu a podíly ve více než padesáti firmách. O pohledávky 
se přihlásilo 202 věřitelů, kteří dohromady žádali téměř 16,7 mld. Kč. Zásad-
ním úspěchem byla záchrana několika firem jako AliaChem a Spolana,“ říká 
konkurzní správce Chemapolu Alexandr Vacek.  

 

Co vlastně pro firmu znamená prohlášení konkurzu? Je to vždy 
proces nutně vedoucí k zániku subjektu? 

Prohlášení konkurzu může obecně zahájit restrukturalizaci financí nebo-
li závazků úpadce i pohledávek, které má úpadce jako věřitel. Obecně se cena 
společnosti skládá ze složek, které pomáhají realizovat zisk, ale jsou velice 
jednoduše znehodnotitelné. Reálná cena firmy se odvíjí od očekávaných příjmů 
v dlouhodobém horizontu. Pokud by došlo k prodeji pouze technického vybavení zánikem provozu 
firmy, je cena skutečně minimální. Prohlášení konkurzu může vést k ozdravení firmy, pokud se konkurz-
nímu správci podaří pro majetek úpadce najít strategického partnera. 

Jaké kroky by měl soudem jmenovaný konkurzní správce učinit pro to, aby se vyhnul 
obviněním z nezákonného obohacování, nesprávného nakládání s konkurzní podstatou a dalších 
praktik, které jsou v poslední době prezentovány v médiích? 

Pokud bude konkurzní správce postupovat v rámci zákona, je schopen své kroky vysvětlit, ale 
pozor - obvinění mnohdy přichází i po několika letech v novém ekonomickém i právním prostředí a 
některé kroky správce pak „vyplavou“ na povrch ve své plné nahotě. Obecně ale plánovanou kampaň 
může přibrzdit nebo zastavit pouze profesionál. Několikrát jsem zažil ataky mediálních agentur, které 
sice byly nepříjemné, ale protože byly nepravdivé, paradoxně mne to posílilo. Lituji všechny, kteří se 
v tom nemohou opřít o profesionální zázemí. Druhou stranou mince je pak situace, kdy je správce ne-
kompetentní nebo se stane dokonce součástí kriminálních struktur. 

Jak hodnotíte stávající úpadkový zákon? 
Ekonomické a právní prostředí je již vybroušeno a do systému bankrotů se dostávají skutečně 

špatné firmy. Firmy s nadějí na přežití projdou restrukturalizačním procesem pod dohledem věřitelů, ale 
zde je nutno zdůraznit, že pod dohledem skutečných věřitelů, majících zájem o pokračování odbytu, 
dodávek, zaměstnanosti… Počet našich rozpracovaných konkurzů se snižuje a pokud bude stát potřebo-
vat zkvalitnění ekonomického prostředí, jistě posílí konkurzní soudy a s tím související sporné agendy. 

Je tedy novela úpadkového zákona nutná? 
Zákon je funkční a časté změny žádnému systému nesvědčí. Novela by patrně měla umožnit 

elegantní restrukturalizaci firmy před bankrotem. Podařilo se mi zachránit v rámci Chemapolu např. 
Spolanu a AliaChem, protože byla velká vůle státu, bankéřů i manažerů o záchranu stávajících chemic-
kých výrob. Všem jsme navrhli toto řešení a pak jej realizovali. Bylo to velice napjaté prostředí, nikdo 
mi nevěřil, ale nakonec i prodej byl pro věřitele mimořádně výhodný. 

( R E D )  

Odborná konference k novele zákona o konkurzu a vyrovnání se koná 18. září 2003, hotel 
Andel´s, Praha, více informací na http://www.anopress.cz/konkurzy/ . 

Dvoumiliontý IP telefon 
Cisco Systems pro TSB 
 

Společnost patřící mezi 20 největších americ-
kých finančních institucí vyměnila 700 tele-
fonních ústředen a další klíčové komunikační 
systémy za jedinou IP ústřednu 
 

Společnost Cisco Systems  oznámila, že prodala 
svůj dvoumiliontý IP telefon. Tento milník byl 
překročen při dodávce IP telefonů pro společnost 
SouthTrust Bank (TSB), která se řadí do první 
dvacítky bankovních holdingů v USA. „Od roku 
1999, kdy jsme představili první IP telefon, se 
nám podařilo vyměnit tisíce tradičních telefon-
ních ústředen, takže naši zákazníci dostali mož-
nost naplno využívat výhod IP telefonie,“ řekl 
Charlie Giancarlo, Cisco senior vicepresident a 
manažer vývoje produktů. „K dnešnímu dni jsme 
prodali více telefonů, než všichni naši konkurenti 
dohromady a jsme v čele trhu.“ 
Řešení hlasových služeb na bázi komunikačního 
protokolu IP využívá více než 8500 zákazníků po 
celém světě. Tato řešení jim pomáhají maximál-
ně využívat potenciálu IP telefonie, zvyšovat 
produktivitu a přizpůsobivost v podnikání. Zá-
kazníci Cisco Systems pocházejí z oblasti finanč-
ních služeb, pojišťovnictví, zdravotnictví, sta-
vebnictví, výroby, spotřebitelského trhu, dopra-
vy, výuky a veřejného nebo vládního sektoru .  
 

Jak zvýšit produktivitu  
a ušetřit náklady 
„Zjistili jsme, že náš obchodní model nelze 
vměstnat do uzavřeného prostředí tradičních 
telefonních ústředen,“ řekl Stan Adams, vicepre-
sident skupiny Network Services společnosti 
TSB. „Uvědomili jsme si, že nás bude prodlužo-
vání životnosti našich starých ústředen omezovat 
v přijímání nových aplikací. Řešení Cisco IP 
Communications nám umožňuje zvýšit efektivitu 
fungování a díky možnosti nasadit nové aplikace 
se můžeme lépe věnovat zákazníkovi. To nám 
pomohlo dosáhnout našeho cíle a stát se v očích 
klientů a akcionářů vhodnou finanční institucí.“ 
TSB vyměnila přes 10 tisíc telefonů a jejich 
tradiční telefonní ústředny. Nový komunikační 
systém, založený na IP s více než 10 tisíci IP 
telefony od Cisco Systems, umožňuje společnos-
ti TSB centrálně spravovat a udržovat hlasovou a 
datovou komunikaci pro všech svých 700 kance-
láří jihovýchodu USA. Zaměstnanci společnosti 
mají společný telefonní seznam, jednotnou adre-
sářovou službu, mohou využívat konferenční 
hovory a mohou ve všech lokalitách zpracovávat 
své hlasové zprávy. TSB ušetřila díky výměně 
700 tradičních telefonních ústředen miliony dola-
rů za telefonní poplatky a získala nové možnosti 
rozvoje podnikání a funkce pro uživatele. 
 

Více než jen vyzváněcí tón 
IP telefonem se lze napojit na kritické informace 
o prodeji, nákupu, podnikových plánech a ces-
tovních službách. IP telefony mohou být také 
použity jako nástroj pro inventarizaci, doručová-
ní webového obsahu a pro snadné vytáčení čísel. 
Lze je přizpůsobit uživateli, spojit s dalšími 
aplikacemi a webovým obsahem, obchodními 
procesy a dalšími uživateli. 
V TSB využili konvergovanou komunikační síť 
pro aplikace jako e-learning, videokonference, 
sjednocení zpracování zpráv a doručování pro-
vozních a reklamních informací na bankomaty..   

( R E D )  

TECHNOLOGIE 
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ČS v pololetí se ziskem 3,4 mld. Kč  
České spořitelně (ČS) stoupl v prvním pololetí konsolidovaný čistý zisk na 3,385 mld. Kč. Ve 

srovnání se stejným obdobím loni, kdy banka hospodařila s profitem 2,995 mld. Kč, to představuje ná-
růst o 13 %. Výsledky jsou neauditované a podle mezinárodních účetních standardů. "Česká spořitelna 
zvýšila zisk o 13 %, čili o 400 mil. Kč, a to i navzdory prostředí nízkých úrokových sazeb a jeho negativ-
nímu vlivu na čistý úrokový výnos," komentoval výsledky předseda představenstva a generální ředitel 
banky Jack Stack. Ztrátu zaznamenala spořitelna z anonymních vkladních knížek.  

Bilanční suma banky vzrostla o 9 % na 557,4 mld. Kč. Provozní zisk vlivem nízkých úrokových 
sazeb meziročně klesl o 4 % na 4,6 mld. Kč. Pokles úrokových sazeb stál i za snížením čistého úrokové-
ho výnosu o 3 % na 7,7 mld. Kč. Čistý příjem z poplatků a provizí vzrostl o 14 % na 3,8 mld. Kč. To 
podle banky může souviset například s růstem počtu plateb kartami, větším počtem transakcí na sporoži-
rových účtech a zvýšením počtu klientů. Provozní náklady banky stouply o 4 % na 7,5 mld. Kč. Důvo-
dem jsou rostoucí investice v posledních třech letech a s tím související vyšší odpisy. Rostly také nákla-
dy na zaměstnance. Úvěry klientům vzrostly o 9 % na 195,8 mld. Kč. Výrazně se na tom podílel přede-
vším růst úvěrů jednotlivcům o 35 % na 64,3 mld. Kč. Vklady klientů stouply o 6 % na 433,8 mld. Kč.  

Na konci roku banka očekává meziroční růst zisku o 15 až 20 %. Majoritním vlastníkem banky, 
které vzrostl počet klientů o desetinu na téměř 5,5 milionu, je rakouská Erste Bank s 97,9% podílem.  

Citibank ve čtvrtletí poklesl zisk 
Citibank, člen finanční skupiny Citigroup, dosáhla v letošním druhém čtvrtletí zisku 428 mil. 

Kč. To představuje 4% pokles ve srovnání se stejným obdobím loňského roku. Výsledky byly primárně 
ovlivněny ztrátami z měnových obchodů, které se tak  projevily v příjmech z finančních operací. Při 
vyloučení tohoto faktoru však banka dosáhla dobrého výsledku, který reprezentuje 10% nárůst příjmů z 
poplatků a provizí na 234 mil. Kč k 30.6. 2003, který nahradil 2% pokles příjmu z úroků. Celková aktiva 
banky dosáhla 68 388 mil. Kč k 30. 6. 2003. Kapitálová přiměřenost činila ke stejnému datu 15,26 %. 

ČS s hypotečními listy za 2,35 mld. Kč 
Česká spořitelna vydala 21. srpna hypoteční zástavní listy v hodnotě 2,35 mld. Kč. Jde o první 

část třetí emise dluhopisů v celkové hodnotě 3 mld. Kč. "Zbývající objem ... může být vydán v průběhu 
18měsíční emisní lhůty," sdělila mluvčí banky Klára Gajdušková. Pětileté cenné papíry v nominální 
hodnotě 10 tis. Kč a pevným ročním úrokem 4,5 % banka nabízí na vybraných pobočkách. Nominální 
hodnota listů byla stanovena tak, aby byly dostupné i drobným investorům. "Dostupnost pro drobné 
investory zvyšuje i to, že se prodávají v období několika měsíců," dodala. Banka navíc zástavní listy 
kdykoli odkoupí zpět i před dobou splatnosti.  

Vrchní soud zamítl konkurz na majetek KB 
Komerční banka 21. srpna bez bližších podrobností oznámila, že Vrchní soud v Praze potvrdil 

rozhodnutí pražského Městského soudu o zamítnutí návrhu na prohlášení konkurzu na majetek Komerč-
ní banky. Rozhodnutí je v právní moci, dodala mluvčí banky Marie Petrovová.  

ČS zvažuje posílení skupiny  
Česká spořitelna zvažuje, že v několika příštích letech posílí skupinu nákupem některé ze spo-

lečností působících na domácím finančním trhu. Akvizice by se týkala produktů, které spořitelna již 
poskytuje. Jednou z možností je například nákup některého z penzijních fondů, řekl člen představenstva 
banky Martin Škopek. Dodal, že by se případný nákup mohl uskutečnit do roku 2006.  

 ČF chce prodat dluhy zkrachovalých bank  
Dluhy po zkrachovalých malých bankách jsou stále na prodej. Společnost Česká finanční (ČF) 

ze skupiny České konsolidační agentury nabízí k prodeji čtyři bloky pohledávek v objemu přes 3 mld. 
Kč. Na prodej jsou pohledávky za dlužníky Podnikatelské banky, Foresbank nebo Evrobanky.  

Zájem o stavební spoření roste  
Lidé chtějí využít současnou výši státní podpory stavebního spoření a stále častěji se proto obra-

cí na stavební spořitelny se žádostí o uzavření smlouvy. Do července stavební spořitelny uzavřely přes 
920 tisíc nových smluv, což je proti loňskému rekordnímu roku přibližně o pětinu více. V polovině 
prázdnin tak mělo stavební spoření u některého ze šesti ústavů již přes 5,5 milionu Čechů. Objem uza-
vřených cílových částek se přitom zvýšil dokonce o 58 % na více než 161 mld. Kč. Kromě vkladů roste i 
množství peněz, které spořitelny lidem půjčují. Největší domácí stavební spořitelna ČMSS, například v 
červenci půjčila nejvíce v jednom měsíci od začátku svého působení na trhu.  

BANKY 

Na stránkách měsíčníku Bankovnictví č. 9/2003,  
které vychází 18. září, najdete: 

 

KREDITNÍ A ČIPOVÉ KARTY V ČR 
TRENDY IT V BANKÁCH  

ZÁCHRANA A RESTRUKTURALIZACE BANK VE SVĚTLE PRAVIDEL EU   
 

Časopis si můžete předplatit na tel.: 800 11 00 22,  
na adrese mailto:predplatne@economia.cz  
nebo http://www.economia.cz/info/ba/   

Rakušané a euro:  
nucené manželství? 
Vztah rakouských sousedů ke společné evropské 
měně vypadá podle výzkumu lineckého institutu 
pro výzkum veřejného mínění Spectra jako „nu-
cené manželství“. V červenci, tedy jeden a půl 
roku po zavedení eura i v oblasti hotovosti, se 
ústav zeptal pěti stovek Rakušanů na jejich poci-
ty a vztah k euru. 
Téměř polovina (47 %) dotázaných řekla, že se 
loučili se šilinkem jen těžce až velmi těžce. Vel-
mi rozšířený je také pocit, že „der Euro ist ein 
Teuro“, což je slovní hříčka se slovem drahý, 
která naznačuje, že Rakušané mají pocit, že 
zavedení eura přineslo zdražení - 87 % dotáza-
ných soudí, že po zavedení nové měny ceny 
stouply, což je jen o 1 % méně než v průzkumu 
před půl rokem. 75 % dotázaných také uvedlo, že 
ještě dnes se jim v eurech počítá hůře než v šilin-
cích, ceny v nové měně tedy dosud nejsou zažité 
tak, jako byly ve staré. Oproti poslednímu prů-
zkumu v lednu však počet těchto osob poklesl o 
4 %. Kolem 25 % obyvatel podle svého vyjádře-
ní počítá a vnímá ceny stejně snadno v eurech, 
jako dříve v šilincích. 
62 % Rakušanů si k euru našlo pozitivní  nebo 
velmi pozitivní vztah, což je o 9 % více než v 
lednu. Vzhledem k odpovědím na jiné otázky 
výzkumníci soudí, že to je spíše proto, že Raku-
šanům nic jiného nezbývá a opravdová „láska“ to 
podle nich není. 
 

Snižování sazeb ECB  
může být u konce 
Stále více ekonomů vychází z toho, že cyklus 
snižování úrokových sazeb v eurozóně je u kon-
ce. Důvodem jsou zlepšující se konjunkturní 
vyhlídky. Tři čtvrtiny ze 310 analytiků, které v 
srpnu oslovilo Centrum pro evropský hospodář-
ský výzkum (ZEW), jsou toho názoru, že úroko-
vého dna již bylo dosaženo. Asi 61,4 % počítá se 
zachováním stávající úrovně sazeb, 13,9 % dotá-
zaných se domnívá, že se sazby v průběhu příš-
tích tří měsíců opět zvýší. Pouze necelá čtvrtina 
předpokládá další pokles sazeb (v červenci to 
přitom byla více než polovina).  
 

Bundesbanka varuje 
Německá centrální banka varovala, že Německo 
napřesrok opět prolomí rozpočtová pravidla EU, 
pokud neudělá více pro snížení rozpočtových 
výdajů. Toto varování, které přišlo krátce po 
vyjádření Bruselu, že Německo bude muset čelit 
sankcím, pokud jeho deficit v příštím roce pře-
kročí limity EU, rozdmýchalo třenice v eurozóně 
ohledně Paktu stability. Berlín sice oficiálně 
prohlašuje, že hodlá stlačit rozpočtový deficit 
pod 3% hranici, nicméně Gerhard Schröder na-
značil, že již třetí porušení Paktu je možné. 
 

Většina Švédů  
odmítá euro 
Šéf švédské vlády Göran Persson demonstroval 
před referendem o přijetí eura, které se bude 
konat 14. září, značný optimismus – je přesvěd-
čen, že velmi mnoho lidí ještě nezaujalo konečné 
stanovisko. Výsledky anket v předcházejících 
měsících ale ukázaly, že odpůrci eura získali 
během letních týdnů opět na síle a ve všech prů-
zkumech veřejného mínění nad zastánci jednotné 

(Pokračování na stránce 4) 

GLOSY 
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Roste zájem o leasing ojetých vozů 
Zájem lidí o nákup věcí na leasing neustále roste, i když ne tak dynamicky jako v předchozích 

letech. Boom zažívá hlavně leasing ojetých osobních a malých užitkových vozů, jehož podíl vzrostl proti 
loňsku z necelých 21 % na téměř 28 %. Firmy působící na domácím trhu poskytly za první pololetí lea-
sing na zboží za více než 49 mld. Kč, když loni to bylo o 700 mil. Kč méně, oznámila Asociace leasin-
gových společností. Nejvíce lidé kupují osobní a lehká užitková auta, které tvoří přes tři čtvrtiny hodnoty 
zboží pořízeného na leasing. Zatímco podíl leasingu nových aut proti konci loňského roku mírně klesl, 
výrazně roste zájem o nákup ojetých vozů. Největší meziroční nárůst však zaznamenal leasing domů a 
budov, který se ztrojnásobil na 928 mil. Kč. Ve srovnání s koncem loňského roku se naopak snížil podíl 
leasingu těžších dopravních prostředků, počítačů a vybavení kanceláří. Nejúspěšnější společností zůstá-
vá ČSOB leasing, která do konce června uzavřela obchody za téměř 6,7 mld. Kč. Následují CAC Lea-
sing a ŠKoFIN, obě s obchody za více než 6,4 mld. Kč.  

O desetinu na téměř 7,4 mld. Kč také proti loňsku vzrostla hodnota poskytnutých spotřebitel-
ských úvěrů. Vede GE Capital Multiservis s úvěry v hodnotě přes 2,4 mld. Kč. Následují Home Credit 
Finance a Cetelem ČR s úvěry za zhruba 2 mld. Kč. Prodeje na splátky společnosti sdružené v asociaci, 
která zahrnuje drtivou většinu firem na trhu, zdvojnásobily na 1,6 mld. Kč. Nejúspěšnější byly ČSOB 
Leasing a CAC Leasing, obě s obchody za zhruba 650 mil. Kč. 

( B A ,  Č T K ,  P E ,  R E D )  

POJIŠŤOVNY A PENZIJNÍ FONDY 
Neživotní pojištění PČS koupí Kooperativa  

Neživotní pojištění Pojišťovny České spořitelny (PČS) koupí Kooperativa pojišťovna, která se 
stala vítězem výběrového řízení. Obě strany se dohodly, že podrobnosti transakce oznámí nejpozději při 
podpisu smlouvy, který je plánován na poslední čtvrtletí roku. Celá záležitost má být ukončena začátkem 
roku 2004. Kooperativa se zároveň stane partnerem PČS pro zajišťování služeb neživotního pojištění 
klientům Finanční skupiny České spořitelny. Prodej neživotního kmene souvisí s dřívějším rozhodnutím, 
že se PČS zaměří úzce na životní pojištění. PČS však hodlá nadále klientům nabízet standardní neživotní 
pojištění. "Proto jsme hledali nejen kupce neživotní části, ale i zkušeného partnera, který se specializuje 
na služby neživotního pojištění a umožní nám, abychom je klientům i nadále zajišťovali," prohlásil před-
seda dozorčí rady PČS Jiří Škorvaga.  

Penzijní fondy se ziskem 1,57 mld. Kč  
Penzijním fondům stouply v prvním pololetí roku zisky na 1,57 mld. Kč. Oproti stejnému obdo-

bí roku 2002, kdy zisky penzijních fondů činily 1,232 mld. Kč, tak vzrostly o 27 %. Informovala o tom 
Asociace penzijních fondů (APF). Počet účastníků penzijního připojištění byl podle asociace na konci 
prvního pololetí kolem 2,6 milionu, což je zhruba stejně jako na konci loňského roku. "Lze se tedy do-
mnívat, že se trh penzijního připojištění z hlediska počtu účastníků skutečně blíží svému nasycení," uved-
la APF. Objem prostředků, které fondy lidem spravují, však nadále roste. Na konci června to bylo více 
než 70 mld. Kč., což představuje meziroční nárůst o 24 %.  

LEASING A SPLÁTKOVÝ PRODEJ 

měny jasně vedou. Podle posledního průzkumu 
činí poměr odpůrců  a zastánců eura 45 %:33 %. 
Celou situaci komplikuje skutečnost, že Švéd-
sko, na rozdíl od Dánska a Velké Británie, nevy-
jednalo při svém vstupu do EU žádnou výjimku 
pro zavedení jednotné měny. Při splnění všech 
konvergenčních kritérií proto země musí euro 
zavést. Vláda se ale svým voličům zavázala, že 
toto rozhodnutí podřídí výsledkům referenda. 
Proto se Stockholm uchyluje k triku: švédská 
koruna doposud není (s tichým souhlasem Bruse-
lu) zapojena do ERM II a země tak oficiálně 
nesplňuje jedno z kritérií pro účast v EMU.  
 

Jednotná měna  
pro celou Afriku? 
V ugandské Kampale se sešli guvernéři centrál-
ních bank afrického kontinentu s cílem prodisku-
tovat ambiciózní projekt měnové integrace konti-
nentu. Dvoudenní sympozium 38 členů Asociace 
afrických centrálních bank chce zahájit debatu 
na téma "jednotná měna pro Afriku jednou v 
budoucnosti". Na konferenci se hovořilo o zku-
šenosti z měnové integrace v Evropě. Zatímco 
někteří účastníci se vyjadřovali optimisticky v 
tom směru, že Afrika by mohla podobné integra-
ce dosáhnout dříve než za několik desítek let, jiní 
tento optimismus brzdili s poukazem na to, že v 
mnoha zemích kontinentu chybí i takové základ-
ní předpoklady pro úspěšný rozvoj, jako klid 
zbraní a vláda zákona. Podle egyptského delegá-
ta je v Africe zatím nestabilita, nedostatek zdrojů 
a také velká různorodost v dosaženém stupni 
rozvoje jednotlivých zemí. 
V politické oblasti však dochází k prvním krůč-
kům. Z Organizace africké jednoty se stala Af-
rická unie, která plánuje založení Rady pro mír 
a bezpečnost a Panafrického parlamentu, a 
rovněž společného soudního dvora a případně i 
zavedení společné měny. Komise Africké unie, 
která je jejím orgánem, je zodpovědná za imple-
mentaci dokumentu Nové partnerství pro rozvoj 
Afriky (NEPAD), což je plán pomoci, který se 
snaží skloubit pomoc vyspělých zemí se zlepše-
ným řízením ekonomických a finančních záleži-
tostí na kontinentu. 
 

Signály oživení 
v Austrálii 
Australská ekonomika je i přes oslabení stále ve 
velmi dobrém stavu. Centrální banka, která ještě 
nedávno nevylučovala snížení úrokových sazeb, 
se nyní spíše přiklání k možnosti zpřísnit měno-
vou politiku. Obává se totiž vlny spekulací na 
trhu  nemovitostí.  
Vzhledem k prvním známkám hospodářského 
oživení v USA a stále trvajícího stavebního boo-
mu v Austrálii banka zatím nevidí důvody, proč 
by měla sazby dále snižovat. Vnější nebezpečí se 
podle ní alespoň předběžně snížilo. Redukce 
sazeb by ale mohla podpořit spekulativní investi-
ce do nemovitostí, obává se banka. Podle ní 
převyšuje poptávka po úvěrech o 14 % růst pří-
jmů a známky jejího zpomalování nejsou zatím 
patrné. Pokud by došlo na trhu nemovitostí 
k obratu, znamenalo by to pro ekonomiku výraz-
nou zátěž. Velké banky sice centrální banku 
ujistily, že jsou na splasknutí spekulativní bubli-
ny dobře připraveny, vedle nich však existuje 
celá řada dalších finančních institucí poskytují-
cích úvěry, které mají se skutečnou hodnotou 
investičního objektu jen málo co společného. 

( K M ,  M S )  

(Pokračování ze stránky 3) KAPITÁLOVÝ TRH 
KCP šetří aktivity Atlantik FT  

Finanční operace společnosti Atlantik finanční trhy na záchranu firem Václava Fischera sleduje 
Komise pro cenné papíry, kterou zajímá, jak se koupě stamilionových pohledávek projeví na kapitálové 
přiměřenosti obchodníka s cennými papíry. Předmětem zkoumání je i vystupování majitele Atlantik FT 
Karla Komárka. Atlantik se proti postupu KCP ohradil, firma se cítí postupem KCP poškozena a bude 
žádat vysvětlení. Odkupováním Fischerových pohledávek se zabývá také antimonopolní úřad.  

PARVEST slučuje čtyři páry svých fondů  
Ve skupině fondů PARVEST dochází k racionalizaci nabídky podílových fondů. Cílem je zajistit 

optimální spravování majetku klientů ve fondech. "Slučování fondů dává zároveň prostor pro vznik no-
vých fondů v nabídce PARVEST," uvádí manažer prodejů fondů v ČR Jiří Musil K 22. srpnu došlo ke 
sloučení čtyř podobně zaměřených dvojic fondů ze skupiny PARVEST. Fúze se týká fondů PARVEST 
North America a PARVEST USA Quant, PARVEST Japan Equities a PARVEST Japan Quant, PARVEST 
Canadian Dollar Bond a PARVEST US Dollar Bond, PARVEST Special Situation a PARVEST World.  

Chcete dostávat zdarma newsletter časopisu Bankovnictví?  
Přihlaste se na e-mailové adrese 

mailto:pdf.bankovnictvi@economia.cz !  
Časopis si můžete předplatit na tel.: 800 11 00 22,  

na adrese mailto:predplatne@economia.cz  
nebo http://www.economia.cz/info/ba/   

Elektronickou verzi ročenky TOP FINANCE  
najdete na  

http://bankovnictvi.ihned.cz/index.php?p=90zX00  
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Tyto výsledky vycházejí ze studie společnosti GfK-Praha Insu-
rance Market Data Service® (součást komplexního výzkumu Progressive 
Financial Info Tracking System http://www.gfk.cz/profit). Dotazování se 
uskutečnilo během první poloviny roku 2003 formou osobních rozhovorů u 
reprezentativního vzorku 5000 osob ve věku 15 až 79 let vybíraných meto-
dou stratifikovaného náhodného výběru na území celé České republiky. 

Společnost GfK Praha byla založena v roce 1991 jako součást 
globální výzkumné společnosti, která má více než 4750 zaměstnanců a  
působí v 50 zemích celého světa. Volně prodejnou studii Insurance Mar-
ket Data Service®, součást komplexního výzkumu Progressive Financial 
Info Tracking System, realizuje od roku 1994 ve čtvrtletních intervalech a 
od roku 2000 v intervalech měsíčních. 

*** 
V sympatiích vede u vlastních klientů pojišťovna Allianz: Téměř devíti 
z deseti (85 %) klientů pojišťovny Allianz je jejich pojišťovna osobně 
zvláště sympatická. Pojišťovna Kooperativa si získala sympatie více než tří 
čtvrtin (76 %) svých klientů a Česká pojišťovna více než dvou třetin (70 %) 
svojí klientely. V takzvaném indexu loajality se tak tyto tři pojišťovny do-
staly na úroveň 70 % a vyšší, což je víc než průměrných 65 %. 
 
Které z pojišťoven jsou Vám osobně zvláště sympatické? 
(n = klienti pojišťoven) 

 
 
Nejlepší pocit péče mají klienti pojišťovny Kooperativa: Téměř čtyři 
pětiny (79 %) klientů pojišťovny Kooperativa jsou názoru, že se jejich 
pojišťovna o své zákazníky stará, zatímco o pojišťovně Allianz (70 %) a 
České pojišťovně (69 %) si to myslí více než dvě třetiny jejich klientů. 

Ke které pojišťovně se nejvíce hodí výrok „Stará se o své zákazníky“? 
(n = klienti pojišťoven) 

 
Rychlost v případě pojistné události: Pojišťovna Kooperativa je v případě 
pojistných událostí rychlá v očích více než dvou třetin (68 %) svých klien-
tů. Z klientů pojišťovny Allianz jsou více než tři pětiny (61 %) z nich názo-
ru, že v případě pojistných událostí je jejich pojišťovna rychlá, zatímco o 
České pojišťovně si to pak myslí více než polovina (54 %) jejích klientů. 
 
Ke které pojišťovně se nejvíce hodí výrok „Je rychlá v případě pojistné 
události“? 
(n = klienti pojišťoven) 

 
ZDROJ: PROGRESSIVE FINANCIAL INFO TRACKING SYSTEM–IMDS®, 2003  
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Mám rád svou pojišťovnu: V sympatiích vede u klientů Allianz 
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Ot. 7a - Kterou z těchto pojišťoven 
považujete za Vaší hlavní pojišťovnu?

n = 834

MAJÍ UZAVŘENÉ POJIŠTĚNÍMAJÍ UZAVŘENÉ POJIŠTĚNÍ
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spontánní znalost spontánní znalost -- 1. jmenovaná1. jmenovaná

Ot. 1 - Které pojišťovny znáte – alespoň podle názvu?
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